
گروه اقتصادی: همزمان با ثبات نسبی قیمت مسکن در شهرهای 
بزرگ مانند پایتخت، شاهد کاهشی شدن قیمت ها در شهرهای 
اقماری هم هس��تیم. برای مثال قیمت هر متر مربع مسکن در 
ش��هر پرند ظرف چند ماه گذشته کاهش 10 تا 30 درصدی را 

تجربه کرده است.
به گزارش »وطن امروز«، آمارهای رس��می ارائه شده از سوی 
بانک مرکزی گویای آن اس��ت که قیمت مس��کن در آبان سال 
جاری نسبت به ماه قبل خود کاهش یافته است. بر این اساس 
متوسط قیمت یک متر مربع بنای واحد مسکونی معامله شده در 
ش��هر تهران در آبان  امسال ۷۵ میلیون و ۷۷0 هزار تومان بوده 
که نسبت به ماه قبل 0.4 درصد کاهش داشته است. همزمان اما 
حجم معاملات 14.8 درصد رشد داشته که نشان می دهد همزمان 
با پویایی بازار، قیمت ها هم به یک ثبات نسبی دست پیدا کرده اند. 
نیم نگاهی به آمار تورم مس��کن در تابستان نیز گویای آن است 
که در این فصل قیمت مسکن کاهشی بوده است. به طور کلی 

بازار مس��کن در سال 1402 نسبت به دهه 90 شرایط متفاوتی 
را تجربه کرد. در یک کلان تصویر طبق آمار بانک مرکزی رشد 
قیمت مسکن از ابتدای سال جاری تاکنون حدود 13.۵ درصد 
بوده، این در حالی اس��ت که تورم عمومی سالانه در همین بازه 

زمانی بیش از 40 درصد بوده است.
اقماری ها؛ پیشتاز کاهش قیمت ■

ثبات نسبی قیمت های مسکن در شهرهای بزرگ اما کاهش 
قیمت را در شهرهای اقماری از جمله پرند رقم  زده است.

مش��اهدات میدانی و بررسی س��کوهای فروش آنلاین نشان 
می دهد واحدهای مس��کن مه��ر )60 -۷8 و 90 متری( در این 
منطق��ه بین مت��ری 18 تا 22 میلیون تومان برحس��ب محل 
قرارگیری واحد و دسترس��ی  و امکاناتی که دارند قیمت گذاری 
می ش��وند. همچنین هر مترمربع واحدهای شخصی ساز در این 
ش��هر جدید، 2۵ تا 3۵ میلیون تومان باز هم با در نظر گرفتن 
موقعیت واحد مسکونی قیمت گذاری شده  است. پاییز سال 1401 

قیمت هر مترمربع مسکن مهر در پرند 2۵ میلیون تومان را هم 
رد کرده بود و واحدهای خوش نقش��ه این پروژه زیر 2 میلیارد 

تومان معامله نمی شدند.
کاهش قیمت باعث شده بخشی از مستاجران ساکن در پرند 
حالا به فکر صاحبخانه ش��دن باشند. متروی تازه تاسیس شده 
این شهر هم شرایطی را پدید آورده که ساکنان پرند می توانند با 
یک سفر نسبتا ارزان و امن یک ساعته به مرکز پایتخت برسند.

سلسه اقداماتی در سراسر کشور باعث پدید آمدن شرایط کنونی 
بازار مسکن شده است که از اصلی ترین آنها می توان به برخورد با 
بنگاه های متخلف و بدون مجوز، جدی شدن پروژه نهضت ملی 
مس��کن، اعطای زمین برای ساخت، طراحی تسهیلات مختلف 
برای ساخت، خرید ودیعه و ثبات در دیگر بازارهای پیشران مانند 

ارز اشاره داشت.
بنا بر آخرین آمار ارائه شده از سوی وزیر راه و شهرسازی، در 
حال حاضر 1.9 میلیون واحد مس��کونی در سراسر کشور تحت 

عنوان نهضت ملی مسکن در حال ساخت است و از سوی دیگر 
900 هزار قطعه زمین در قالب های مختلف مانند مسکن روستایی 

به متقاضیان تخصیص داده شده است.
این اقدامات تا حدودی توانسته  است مسکن را از یک کالای 
سرمایه ای خارج و تبدیل به کالایی مصرفی کند. همان طور که 
اشاره شد بازدهی بازار مسکن طی 8 ماه گذشته تنها 13 درصد 
بوده است و هیچ عقل سلیمی حکم به سرمایه گذاری در چنین 
بازاری نمی کند. مسلما در صورت سرعت یافتن روند ساخت وساز 
و تخصیص زمین و آغاز فرآیند واگذاری واحدهای نهضت ملی 
مسکن می توان به ادامه دار بودن کاهش قیمت مسکن و به دنبال 

آن اجاره بها امیدوار بود. 
۱۵ هزار واحد مسکونی خالی در پرند شناسایی شد  ■

فارغ از اقدامات ملی تاثیرگذار روی قیمت مسکن پرند برخی 
از فعالیت ها به صورت تخصصی در این شهر جدید رخ داده است. 
هفته گذشته 4 هزار واحد مسکن مهر پس از 12 سال انتظار به 
متقاضیان واگذار شد که همین امر باعث کاهشی  شدن قیمت 
مسکن در پرند شد. همچنین مدیرعامل شهر جدید پرند در این 
باره با اعلام اینکه در ش��هر جدید پرند 1۵ هزار واحد مسکونی 
خالی و 1۵0 بنگاه غیرمجاز شناسایی شده است، از کاهش 20 
تا 30 درصدی قیمت واحدهای پرند بعد از راه اندازی گشت های 
ساماندهی مش��اوران املاک خبر داد. آرش صیادی، مدیرعامل 
شرکت عمران شهر جدید پرند درباره روند شناسایی خانه های 
خالی، ارائه آمار این واحدها به س��ازمان امور مالیاتی برای اخذ 
مالیات، همچنین شناسایی بنگاه های مشاور املاک فاقد مجوز 
توضی��ح داد: با تاکید وزیر راه و شهرس��ازی کمیته شناس��ایی 
خانه های خالی در شهر جدید پرند راه اندازی شد. هدف قانونگذار 
و این طرح های حمایتی، تولید مس��کن و عرضه به بازار مسکن 
است تا بتوان در بازار مسکن تعدیل ایجاد کرد. مدیرعامل شهر 
جدید پرند ادامه داد: با احتکار مسکن برخورد می کنیم و بر اساس 
قانون به سازمان امور مالیاتی برای اخذ مالیات معرفی خواهد شد. 
صیادی میزان خانه های خالی در شهر جدید پرند را 1۵ هزار واحد 
مس��کونی عنوان کرد و افزود: در حال راس��تی آزمایی این تعداد 
واحدهای خانه خالی هستیم که بعد از نهایی شدن به سازمان 
امور مالیاتی برای اخذ مالیات معرفی خواهند شد و روند مالیات 
ستانی از این واحدها در برنامه قرار می گیرد. وی تصریح کرد: به 
دارندگان واحدهای خالی در ش��هر جدید پرند توصیه می کنیم 
هرچه سریع تر واحدهای خالی را به بازار مسکن عرضه کنند تا 
بازار اجاره تعدیل شود. اگر این واحدها برای سال بعد خالی بماند 
میزان مالیاتی که از این واحدها اخذ خواهد شد به 2 برابر می رسد. 
مدیرعامل شهر جدید پرند گفت: گشت های کنترلی و شناسایی 
واحدهای مسکونی خالی با حضور مامور مالیات خواهد بود. وی 
درباره شناسایی دفاتر مشاوران املاک غیرمجاز در شهر جدید پرند 
توضیح داد: بیش از 1۵0 بنگاه املاکی که یا مجوز نداش��تند یا 
غیرقانونی فعالیت می کردند، شناسایی شد که برخی از بنگاه های 
مشاور املاک به دستور مقام قضایی پلمب شد. برخی از این بنگاه ها 
نیز موانعی داشتند که برای مجوز خود اقدام کرده اند. صیادی گفت: 
از زمان فعالیت گشت های شناسایی خانه های خالی در پرند به طور 
میانگین 10 تا 30 درصد قیمت واحدها در پرند کاهش یافت و 

تقریبا چندماهی است که قیمت ها تثبیت شده است.

گروه اقتصادی: روز گذشته اولین اوراق 
مرابحه ارزی کش��ور منتشر شد. این 
اوراق در مرحله اول برای صنایع و تولیدکنندگان صادر شده 
و کف خرید آن یک میلیون یورو است. این ابزار کمکی جدی 

برای تأمین مالی تولید خواهد بود.
مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران گفت: انتشار اوراق 
به شکل یورو است و مبتنی بر یورو وصول می شود. مصارف 
این اوراق تحت نظارت کامل است و خرید آن از محل منابع 
رفع تعهد صادراتی ممنوع است، بنابراین هیچ تاثیری در بازار 
داخلی از لحاظ تقاضا ایجاد نمی کند. علی سعیدی در مراسم 
رونمایی تامین مالی ارزی پروژه های اقتصادی کشور گفت: 
تمرکز فعالیت های مرکز بر 2 دارایی مالی ارز و طلا اس��ت. 
اطلاعات مربوط به قیمت این 2 دارایی مالی، جمع کثیری 
از م��ردم را تح��ت تاثیر قرار می دهد و هم��واره مورد توجه 
مس��ؤولان بوده است. وی گفت: کشور ما تاکنون در زمینه 
مرجعیت قیمت ارز و طلا فاقد یک مرکز بود و بازار غیرمنسجم 
قیمت ها را مشخص می کرد اما اکنون با راه اندازی مرکز مبادله 
ارز و طلا زیرمجموعه بانک مرکزی، مرجعیتی برای قیمت 
ارز و طلا ایجاد ش��ده و قیمت واقعی برای تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان مشخص می شود. سعیدی با اشاره به اینکه باید 
بازار متشکل و ساختاریافته  ارز داشته باشیم، گفت: تاکنون 
بازار غیررسمی ارز حاکم بوده و بخشی از اتفاقات نامناسب 
اقتصادی به همین دلیل رخ داده است. بر همین اساس برای 
کاهش حجم بازار غیررس��می بای��د گام برداریم. وی افزود: 
نیاز ه��ای مالی بخش صنع��ت و در آینده بخش خدمات را 
امیدواریم بتوانیم تامین کنیم. مدیرعامل مرکز مبادله ایران 
اظهار کرد: فعالیت دیگر ما مدیریت ریسک است. در آینده 
قرارداد های مشتقه را می بندیم، بستر مناسب و مقرراتی فراهم 
می کنیم تا صادرکننده ها و واردکننده ها بتوانند برای نیاز های 

آینده خود برنامه ریزی کنند. هیچ انگیزه سفته بازی و ایجاد 
بازار ثانویه ای وجود ندارد و همه فعالیت ها با هدف مدیریت 
ریسک اس��ت. به گفته وی، از ابتدای سال تاکنون به مبلغ 
۵92 میلیون دلار و با میانگین قیمت 41 هزار و 402 تومان، 
همچنین 19۵ میلیون یورو به قیمت 44 هزار و ۷41 تومان 
تعیین قیمت شده است. ارقام این تامین مالی کوچک است 
اما تعداد قرارداد ها زیاد بوده و بزودی مرجعیت قیمت ارز و 
طلا در مرکز مبادله تعیین می شود. مدیرعامل مرکز مبادله 
درباره اوراق مرابحه عنوان کرد: دس��تورالعملی درباره اوراق 
مرابحه طراحی ش��د و به تصویب رسید. انتشار این اوراق به 
شکل یورو است و مبتنی بر یورو وصول می شود. کلیه مصارف 
این اوراق تحت نظارت کامل است و خرید این اوراق از محل 
منابع رفع تعهد صادراتی ممنوع است، بنابراین هیچ تاثیری 

در بازار داخلی از لحاظ تقاضا ایجاد نمی کند. علی سعیدی در 
پایان اضافه کرد: حداقل سرمایه برای خریداری اوراق مرابحه 
توسط سرمایه گذاران یک میلیون یورو است؛ یعنی هزار ورقه 

هزار یورویی باید خریداری شود.
اوراق مرابحه ارزی، فشار تامین مالی در کشور را کاهش می دهد ■

مدیر بانکی بیان کرد: در روش تامین مالی از طریق اوراق 
مرابحه ارزی، فشار به رشد دارایی ها و ترازنامه بانک ها کمتر 
می ش��ود. رضا دولت آبادی گفت: در حالی که در دنیا تامین 
مالی کوتاه مدت بر عهده بانک ها قرار دارد، در ایران علاوه بر 
این، تامین مالی سرمایه ای و سایر مواردی که باید برعهده بازار 
سرمایه باشد، عمدتا برعهده شبکه بانکی است. بانک ها با این 
حجم تقاضا واقعا دچار مشکل هستند. وی افزود: سیاست های 
جدید و درس��ت بانک مرکزی باعث شده بانک ها به دنبال 

روش های جدید تامین مالی بروند. دولت آبادی تصریح کرد: 
با روش جدید، هم فشار به رشد دارایی ها و ترازنامه بانک ها 
کمتر می شود، هم سیاس��ت های سیاست گذار پولی دنبال 
می شود و هم امکان اجرای ابرپروژه ها فراهم می شود، بنابراین 
امروز ش��اهد بهره برداری از یک طرح جدید در تامین مالی 
هستیم که فشار به بستر تامین مالی کشور را کم می کند. 
وی با اشاره به امتیازات این اوراق توضیح داد: با تامین ارزی 
از طریق اوراق مرابحه محدودیت پرداخت تسهیلات به سایر 
بخش ها در ش��بکه بانکی کمتر خواهد شد و منابع ارزی به 
سمت س��رمایه گذاری و فعالیت های مولد هدایت می شود. 
بانک ملت در این طرح به عنوان ضامن نقدشوندگی، متعهد 
پذیره نویس��ی و عامل فروش، دریافت و پرداخت مشارکت 
دارد. مدیرعامل یک بانک دولتی گفت: سرمایه گذاری پروژه 
بیدبلند خلیج فارس حدود یک میلیارد و 109 میلیون دلار 
است که تاکنون حدود 40 هزار میلیارد ریال از سوی بانک 
ملت تامین شده است. وی افزود: با تامین مالی 200 میلیون 
یورویی در این مرحله، پیش��رفت پروژه 20 درصد جلو افتاد 
و از ۵۷ به ۷۷ درصد رس��ید.  این پروژه سالانه یک میلیارد 
دلار صادرات و ارزآوری دارد و سودآوری صنعت پتروشیمی 
فقط از این محل یک میلیارد و 200 میلیون یورویی خواهد 
بود، همچنین این پروژه برای بیش  از 9 هزار نفر به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم شغل ایجاد خواهد کرد، به همین منظور 
درخواست های متعددی برای استفاده از این روش تامین مالی 
داریم.  وی با ارائه چند درخواست برای بهبود تجربه اخیر بیان 
کرد: افزودن رکن بازارگردانی، اصلاح نرخ ها و استفاده از منابع 
بانک های خارج از کشور که از این موصوف استقبال کرده اند، 
باعث بهبود این روش تامین مالی می شوند، همچنین از رئیس 
کل محترم بانک مرکزی، هلدینگ خلیج فارس و سازمان بورس 

برای راه اندازی این روش نوین تامین مالی تقدیر می کنیم.

مقام مس��ؤول در س��ازمان بن��ادر و 
دریانوردی با بیان اینکه کشورهای حوزه 
خلیج  فارس خواستار استفاده از قلمروی ایران برای دسترسی به 
کشورهای شمالی هستند، گفت: در مقابل مذاکراتی با روس ها 
انجام شده تا ایران پل ارتباطی کشورهای شمال و جنوب باشد. 
نشس��ت خبری همایش بین المللی اقتصاد دریامحور ایران با 
زیرفصل کریدور شمال - جنوب با حضور خسرو سرایی مدیرکل 
ترانزیت، لجستیک و توافقنامه های سازمان بنادر و دریانوردی و 
مسعود پل مه دبیرکل انجمن کشتیرانی و صنایع وابسته برگزار 
شد. مدیرکل ترانزیت، لجستیک و توافقنامه های سازمان بنادر 
و دریانوردی، در این نشس��ت و در پاس��خ به سؤالی مبنی بر 
میزان مشارکت کشورهای خارجی در این همایش اظهار کرد: 
در ماه های گذشته توافق های خوبی با کشورهای همسایه محقق 
شده است و تا این لحظه کشورهای عربی حوزه خلیج  فارس 
و همسایگان ایران از شرکت در این همایش استقبال کرده اند.

سرایی با بیان اینکه »ابلاغیه 9  بندی سیاست های کلی توسعه 
دریامحور، در رأس برنامه های س��ازمان بنادر و دریانوردی قرار 
دارد«، افزود: در هریک از بندهای این ابلاغیه نقش انجمن های 

دریایی بسیار پررنگ است و انجمن کشتیرانی نیز نشان داده 
در کنار سازمان در جهت سیاست های نظام فعالیت کرده است. 
البته سازمان بنادر و دریانوردی نیز همواره از تشکل های صنفی 

حمایت های لازم را داشته است.
وی یکی از اولویت های دولت س��یزدهم را توسعه روابط با 
کشورهای همسایه عنوان کرد و گفت: مذاکراتی با کشورهای 
حوزه خلیج  فارس انجام داده ایم و این کشورها خواستار استفاده 
از قلمروی ایران برای دسترسی به کشورهای شمالی هستند. 
در مقابل مذاکراتی با روس ها انجام ش��ده تا ایران پل ارتباطی 

کشورهای شمال و جنوب باشد.
مدیرکل ترانزیت، لجستیک و توافقنامه های سازمان بنادر 
و دریانوردی تصریح  کرد: حضور هند در فاز یک توس��عه بندر 
چابهار مانع حضور سایر کشورها در فازهای توسعه ای این بندر 
نیس��ت و نقش هند و روسیه در کریدور شمال  -جنوب کاملًا 
به تسهیلاتی مانند هزینه و زمان حمل بستگی دارد که ایران 

برای آنها فراهم می کند.
وی با اشاره به عنوان »جنگ کریدورها« در جهان گفت: هر 
چه در کریدور شمال  - جنوب بتوانیم تسهیلات فراهم کنیم 

تمام کش��ورهای ذی نفع ترجیح می دهند از این مس��یر تردد 
داشته  باشند. س��رایی با اشاره به اقدامات انجام شده به منظور 
تسهیل ترانزیت از کشورمان گفت: تشکیل شورای عالی ترانزیت 
و برگزاری جلسات در بالاترین سطوح اقدام مؤثری بود که از 
حمایت دس��تگاه های دیپلماسی و زیربنایی برخوردار است و 
بخش غیردولتی می تواند نقش مؤثری ایفا کند، همچنین اعزام 
قطارهای برنامه ای به مقصد بندرعباس افزایش یافته  است. البته 
به دنبال ایجاد یک پلتفرم دیجیتال لجستیک برای جابه جایی 
اسناد و اطلاعات به صورت الکترونیکی با هدف صرفه جویی در 

زمان هستیم.
تشریح موضوعات، پنل ها و کارگاه های همایش بین المللی  ■

اقتصاد دریامحور ایران
مسعود پل مه، دبیرکل انجمن کشتیرانی و صنایع وابسته 
نیز در این نشست به تشریح موضوعات و مباحث این همایش 
پرداخت. گفتنی است موضوعات همایش عبارتند از »کریدور 
ش��مال - جنوب و نقش آن در تس��هیل تجارت بین الملل و 
افزای��ش کارایی حمل و نقل ترکیبی و بین وجهی منطقه ای و 
فرا منطقه ای«، »سرمایه گذاری های مشترک و همکاری های 

منطقه ای در قالب عملکرد کریدور شمال- جنوب با بهره گیری 
از ظرفیت های سازمان همکاری های شانگهای و گروه بریکس«، 
»حمل ونقل ریلی زمینه س��از تنوع و توسعه مبادلات تجاری 
کریدور ش��مال - جنوب«، »حمل ونقل ج��اده ای نقطه قوت 
کریدور ش��مال - جنوب«، »بندر چابهار دروازه ای جدید برای 
توسعه خدمات چندوجهی کریدور شمال - جنوب«، »بنادر، 
پیش��ران ارزش افزوده زنجیره تامین و افزایش سهم ایران در 
حمل و نقل دریایی و ترانزیت در شبکه حمل و نقل ترکیبی کریدور 
ش��مال - جنوب«، »نقش دولت ها در حکمرانی برای توسعه 
پایدار اقتصادی، تنظیم گری قوانین، تسهیل گری و مانع زدایی از 

فعالیت های لجستیکی در کریدور شمال - جنوب«.

رئیس کل بانک مرکزی عنوان کرد
 برنامه تخصیص ارز کشور مقصد 

به جای دلار برای مسافران
رئیس کل بانک مرکزی گفت: در تلاش هستیم ارز های 
محلی را جایگزین دلار و یورو کنیم؛ مانند اتفاقی که در 
اربعین افتاد. ارز های محلی نسبت به دلار و یورو نوسانات 
بیشتری دارند ولی به دنبال این هستیم با عراق و ترکیه 
ای��ن کار را پیش ببریم. محمدرضا فرزی��ن ادامه داد: از 
ابتدا اعلام کردیم سیاست ما در اقتصاد  »تثبیت« است. 
منظور از تثبیت، کاهش بی ثباتی نرخ ارز اس��ت که باید 
این را به حداقل برسانیم. یعنی باید بتوانیم نرخ بی ثباتی 
را به زیر ۵درصد برسانیم. فرزین درباره ابزار های کنترل 
نرخ ارز گفت: با عملیات سوآپ عرضه ارز را زیاد کردیم، به 
طوری که در برخی مواقع ارز اضافه می آید. یک ابزار دیگر 
فوروارد است که باید یک سیستم پوشش بیمه ای در کنار 
آن تعریف کنیم و از صندوق تثبیت برای این کار استفاده 
می کنیم. رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به اینکه صندوق 
تثبیت ارز، صرفا برای ارز طراحی شده گفت: این صندوق 
خطرات یا ریسک های آتی را در یک دوره مشخص که به 
 طور معمول 6 یا 9 ماه است، پوشش می دهد. وی افزود: در 
مرکز مبادله به دنبال این هستیم ریسک نوسانات نرخ ارز 
را با ابزار های مالی کاهش دهیم. برای این کار از زمان های 
کوتاه شروع می کنیم و به زمان های بلند می رسیم. فرزین 
اظهار کرد: در تلاش هستیم ارز های محلی را جایگزین دلار 
و یورو کنیم، مانند آن اتفاقی که در اربعین افتاد. ارز های 
محلی نسبت به دلار و یورو نوسانات بیشتری دارند، ولی 
به دنبال این هستیم با عراق و ترکیه این کار را پیش ببریم. 
همچنین قصد داریم استفاده از دلار و یورو را حداقل در 
معاملات خرد کاهش دهیم. وی عنوان کرد: باید به این 
س��مت برویم که نرخی که در اینجا اعلام می شود نرخ 
مرجع شود. تلاش ما این است به بازار علامت دهی کنیم. 
وی گفت: مرکز مبادله ارز و طلا در ابتدای راه است و باید 
تجربه س��ایر کشور ها را بررسی و در نهایت از روش های 
بومی خود استفاده کنیم تا نوسانات را به کنترل درآوریم، 
زیرا نرخ ارز ما شناور نیست و بیشتر خزنده است و این امر 

سبب می شود در مواقعی تجار آسیب ببینند.

افزایش ۱۰۰ مگاواتی ظرفیت تولید 
برق تا تابستان آینده

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران گفت: تلاش 
می ش��ود ب��ا اقداماتی ک��ه در حال انجام اس��ت، 100 
مگاوات به ظرفیت تولید برق تهران از محل انرژی های 
تجدیدپذیر تا تابس��تان سال آینده اضافه شود. حبیب 
قراگزلو اظهار کرد: اکنون برای توسعه تجدیدپذیرها 2 
رویداد را رقم می زنیم که یکی ورود صنایع تحت پوشش 
این شرکت به حوزه توسعه تجدیدپذیر است. وی ادامه 
داد: رویداد دیگر مناقصه هایی است که سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران )ساتبا( برگزار می کند. 
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران خاطرنشان کرد: 
بر این  اس��اس در این مناقصه ها ظرفیت بیش از هزار و 
۷0 مگاوات از 4 هزار و ۵00 مگاوات در نظر گرفته شده، 
یعنی 2۵ درصد به دلیل ش��رایط خاص برق منطقه ای 
تهران به این شرکت اختصاص داده شده است. قراگزلو 
گفت: هفته گذش��ته پاکت های مناقص��ه باز و برنده ها 
مشخص شدند که امروز )دیروز( مقرر شد جلسه هایی 

با برنده ها داشته باشیم.
وی ادامه داد: س��ایت خوبی در قم داریم که تا 400 
مگاوات ظرفیت برای آن دیده ش��ده اما در مناقصه چیز 
دیگری دیده ش��ده اس��ت. مدیرعامل برق تهران گفت: 
همچنین در اشتهارد و ورامین چند سایت مشخص شده 
و این هفته با سرمایه گذاران جلسه خواهیم داشت. قراگزلو 
ادامه داد: با توجه به اینکه این س��ایت ها تا 200 مگاوات 
ظرفیت تولید دارند نیازمند اتصال به زیرساخت های شبکه 
است، بنابراین باید با هماهنگی برق منطقه ای باشد که ما 
این کار را این هفته بعد از مشخص  شدن برنده ها شروع 
می کنیم. وی افزود: بیش از 3 هزار مگاوات صنایع در حوزه 
برق منطقه ای تهران داریم که نیاز مصرف این صنایع به 

نزدیک 4 هزار مگاوات می رسد.
مدیرعامل برق پایتخت خاطرنشان کرد: با توجه  به ماده 
16 قانون جهش تولید، صنایع باید هر سال یک درصد 
به تولید انرژی تجدیدپذیر خود اضافه کنند و آن را تا ۵ 
درصد برسانند. قراگزلو ابراز امیدواری کرد تابستان سال 
آینده با توجه به استقبال خوبی که انجام شده بتوانیم از 
محل تجدیدپذیرها تا 100 مگاوات به میزان ظرفیت تولید 
برق منطقه ای تهران اضافه کنیم و 2 تا 3 درصد برق را از 

این محل تامین کرد.

 سکه ۲۹ میلیون 
و ۵۵۰ هزار تومان شد

هر قطعه س��که بهار آزادی طرح جدید دیروز در بازار 
تهران 29 میلیون و ۵۵0 هزار تومان قیمت خورد که در 
مقایسه با روز قبل از آن۵0 هزار تومان افزایش داشت. هر 
قطعه س��که بهار آزادی طرح جدید دیروز بر اساس نرخ 
اعلامی اتحادیه صنف فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، 
نقره و سکه تهران، 29 میلیون و ۵۵0 هزار تومان معامله 
شد. سکه بهار آزادی طرح قدیم در مقایسه با شنبه با ۵0 
هزار تومان کاهش قیمت، با نرخ 2۵ میلیون و 9۵0 هزار 
تومان داد و ستد شد. دیروز نیم سکه 1۵ میلیون و 4۵0 
هزار تومان، ربع سکه 10 میلیون و 4۵0 هزار تومان و سکه 
گرمی نیز با نرخ ۵ میلیون و 8۵0 هزار تومان معامله شد. 
نیم سکه و ربع سکه هر کدام نسبت به روز گذشته 100 
هزار تومان کاهش قیمت داشتند. دیروز هر گرم طلای 
18 عی��ار در بازار طلای تهران 2 میلیون و ۵23 هزار و 
۵00 تومان دادوستد شد. بهای هر انس طلا نیز دیروز در 

بازارهای جهانی 2 هزار و ۷2 دلار بسته شد.

اخبار

اقتصادی
رشد ۳۳ هزار واحدی شاخص کل بورس

شاخص کل بورس تهران دیروز با تداوم روند مثبت و صعودی، در ارتفاع 2 میلیون و 121 هزار واحدی 
ایستاد. در معاملات دیروز نماگر بازار سهام با رشد 33 هزار و 489 واحدی به ارتفاع 2 میلیون و 121 هزار و 

18۵ واحد رسید. شاخص  هم وزن نیز با 2۷33 واحد افزایش به سطح ۷31 هزار و 444 واحد رسید.

دوشنبه ۱۳ آذر ۱4۰۲
وطن امروز     شماره ۳۹۲۰

کاهش ۱۰ تا ۳۰ درصدی قیمت مسکن در شهر جدید پرند؛ مسکن مهر متری ۱۸ تا ۲۲ میلیون تومان

مسکن پرند ارزان شد
مدیرعامل شهر جدید پرند: ۱۵ هزار واحد مسکونی خالی و ۱۵۰ بنگاه غیرمجاز در پرند شناسایی شد

اولین اوراق مرابحه ارزی کشور منتشر شد

ابزار جدید تأمین مالی تولید

هدف گذاری دیجیتالی شدن بارنامه های 

تولید

کشتیرانی


